

**Van:** ETUI <jrotty@etui.org>  
**Verzonden:** dinsdag 2 december 2014 14:13  
**Aan:** Nieuwsarchief  
**Onderwerp:** HesaMail - November 2014

If this message doesn't appear for you properly, please [click here](#)

## Hesamail

no 118 - November 2014

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

> Version française plus bas

**etui.**

## etui news

### Workers and nanomaterials



The issue of better balancing transparency and confidentiality was the focus of a workshop held at this year's NanoSafe conference where the ETUI participated. Doreen Fedrigo-Fazio, the ETUI's NanoDiode Project Coordinator, made a presentation from the trade union perspective indicating that workers are not necessarily informed of the use of nanomaterials in their workplaces. [Read more](#)

## european news

### Shift work is bad for your brain

Working an irregular shift pattern may be causing long-term damage to people's memory and mental abilities, new research has shown. The study, published in *Occupational and Environmental Medicine*, suggested a decade of shifts aged the brain by more than six years. [Read more](#)

### UK: rise in work-related illnesses

Statistics recently released by the Health and Safety Executive (HSE) show that the number of people made ill through work is again rising in the United Kingdom, reversing a long-term downward trend. The number of new cases of self-reported work-related ill health peaked at 535,000 in 2013/2014, up from 452,000 in 2011/2012. [Read more](#)

## international news

### Québec: gender differences in work-related exposure

Researchers have completed one of the first gender analyses of occupational exposure to chemicals. Using epidemiological data from two studies - one on lung cancer, one on breast cancer - covering 1,657 men and 2,073 women in the Montreal

area in the late 1990s, they estimated and compared the proportion and exposure levels to 243 toxic substances for men and women by occupation. [Read more](#)

## hesamail fr

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

### nouvelles de l'etui

#### Les travailleurs face aux nanomatériaux



La question d'un meilleur équilibre entre transparence et confidentialité était au centre d'un atelier qui s'est tenu dans le cadre de la conférence annuelle NanoSafe auquel l'ETUI participait. Doreen Fedrigo-Fazio, en charge de la coordination du projet NanoDiode au sein de l'ETUI, a fait une présentation soulignant que les travailleurs ne sont pas nécessairement au courant de l'utilisation des nanomatériaux sur leurs lieux de travail. [En savoir plus](#)

### nouvelles européennes

#### Travailler en horaires décalés accélérerait le vieillissement cognitif

Travailler de nuit ou en horaires décalés pendant une longue période nuit à la santé. C'est ce que révèle une étude franco-britannique publiée dans la revue médicale *Occupational and Environmental Medicine*. Selon ce document, le vieillissement cognitif est accéléré par ce type de rythme de travail. [En savoir plus](#)

#### Royaume-Uni : augmentation des maladies liées au travail

Les dernières statistiques du Health and Safety Executive (HSE), l'agence gouvernementale britannique en charge de la santé au travail, montrent que le nombre de personnes rendues malades par leur travail augmente à nouveau au Royaume-Uni, inversant une tendance à la baisse observée depuis le début des années 2010. Le nombre de nouveaux cas de maladies liées au travail a culminé à 535.000 en 2013/2014, contre 452.000 en 2011/2012. [En savoir plus](#)

### nouvelles internationales

#### Québec : différences hommes-femmes en matière d'exposition professionnelle

Des chercheurs viennent de réaliser une des premières analyses de l'exposition professionnelle à des substances chimiques selon le sexe. Ils ont utilisé des données épidémiologiques issues de deux études : l'une sur le cancer du poumon, l'autre sur le cancer du sein, qui portaient sur 1.657 hommes et 2.073 femmes de la région de Montréal vers la fin des années 1990. Les chercheurs ont estimé et comparé la proportion et les niveaux d'exposition entre hommes et femmes par profession pour 243 substances toxiques. [En savoir plus](#)

The European Trade Union Institute (ETUI) provides expertise to the European Trade Union Confederation in order to inform the political debate and social dialogue. Its aim is to promote a quality work environment in all sectors throughout Europe.

To be kept up to date on all ETUI activities, [subscribe to the monthly e-newsletter etui.News](#).

The ETUI is financially supported by the European Community. The European Community is not responsible for any use of the information contained in this publication.

ETUI, aisbl 0418.812.841 / Bd du Roi Albert II, 5 / 1210 Brussels / Belgium

To unsubscribe from our message, please [click here](#)



Carbon neutral message.

--  
This message has been scanned for viruses and dangerous content by  
[Amsab-ISG](#), and is believed to be clean.